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Slovo starosty Jakuba Vajdy 
Vážení obyvatelé Adršpachu, na konci roku se sluší bilancovat a hodnotit. 
Ale protože závěrečný účet nám za pár let vystavíte Vy, dovolte mi, abych 
se místo bilancování zaměřil spíš na blízkou budoucnost. V tomto roce 
hodláme realizovat několik významných investičních akcí, které nám – jak 
věříme – v obci zlepší a usnadní život. 

Prioritou je pro nás dobudování posledního úse-

ku chodníku z Horního do Dolního Adršpachu 

a rekonstrukce obecního domu (č.p. 84). Hod-

láme pokračovat i s rekonstrukcemi místních 

komunikací: v Horním Adršpachu jde o úsek 

od dětského hřiště pod bytovkami po Květu Ma-

tulovou. V Dolním Adršpachu dojde na rekon-

strukci mostku a komunikace od domu č.p. 20 

po Geregovy (č.p. 91). Tyto akce jsou připravené 

a intenzivně se na nich pracuje. Současně pra-

cujeme na několika důležitých projektech, mezi 

kterými bych upozornil na zpracování projek-

tů na alternativní vytápění obecních bytových 

domů nebo zámku. Samozřejmě pokračují dal-

šími fázemi projekty, které jsme zahájili v roce 

2023, jako třeba rekonstrukce rybníka v Dolním 

Adršpachu, připojení „Šprincáku“ na vodovod-

ní řád nebo úsekové měření v obci. Je toho dost, 

snad se to povede. 

Nakonec mi dovolte, abych se přece jen ohlédl 

za uplynulým rokem. Sluší se poděkovat zastu-

pitelům za práci pro obec, jmenovitě chci vy-

zvednout Honzu Šprince, Jardu Tučka a Lukáše 

Krecbacha, kteří se nebojí přiložit ruku k dílu. 

A děkuju také místostarostovi Tomáši Dimtero-

vi za to, že mi stojí po boku. 

Přeji vám všem hodně štěstí i v roce 2024! 

Ztracený Adršpach? 
Ani náhodou!
Občas slyším na ulici nebo v hospodě nářky 
nad tím, že Adršpach je ztracený a není dů-
vod tady žít. Dřív to prý bývalo lepší, lidi žili 
víc pospolu, ale dnes se zavírají do svých bytů 
nebo domů a starají se jenom o sebe. Covidové 
roky nám všem sebraly vítr z plachet, ale vě-
řím, že se pomalu vracíme tam, kde jsme byli 
před těmi dávnými roky, na které pamětníci 
vzpomínají. Když se přece ohlédneme za loň-
ským rokem, vidíme, že život v naší obci ještě 
nezemřel. Pořádali jsme kulturní i sportovní 
akce, slavili výročí i narozeniny, nezištně jsme 
pomáhali… A spolková činnost se rozvíjela. 
Každý, kdo kdy něco organizoval, ví, kolik to 
stojí energie. A že to chvíli trvá, než se přida-
jí ostatní. Ale taky ví, že to stojí za tu námahu. 
I u nás najdeme lidi, kteří obětují svůj volný 
čas a energii, aby udělali radost ostatním, aby 
se nám spolu lépe žilo, ať už jde o nesmírně 
ochotné hasiče z Horního, nebo ke každé zá-
bavě svolné hasiče z Dolního Adršpachu, klan 
Tučkových, partu kolem Krecbachů, Hanku 
Balínovou nebo Květu Mackovou, které pořá-
dají pravidelné schůzky seniorů, obětavé paní 
učitelky z mateřinky nebo malotřídky. A nebo 
jen rodiče, kterým není fuk, že se děti toulají po 
venku… Nebylo by dobré, kdybychom věděli, 
co trápí sousedy, jak se vede mladé rodině od-
naproti nebo jestli sousedka nepotřebuje odvézt 
k lékaři atd.? To vytváří pospolitost a dobrý ži-
vot a nedá se to zaplatit penězi. Tak se pojďme 
letos bavit! Máme k tomu spoustu možností: 
můžeme se potkat na tradičním Dřevorubci, za-
blbnout si při masopustu, pak si zatančit hned 
na dvou plesech, v dubnu můžeme vyčistit stu-
dánky, v červnu oslavit Den obce spojený s dět-
ským dnem. Letos nás čeká několik koncertů, 
sportovních akcí a snad i divadelních předsta-
vení… Každý den stojí za to slavit a radovat se, 
i když nám může být třeba mizerně. 

Tomáš Dimter, místostarosta

(více na str. 16)

Rozsvěcení vánočního stromku
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Svoz komunálního 
odpadu

Z obecního zastupitelstva
Usnesení č. 1/8/2023
Zastupitelstvo schvaluje celoroční hospodaře-

ní obce Adršpach a závěrečný účet obce za rok 

2022 včetně zprávy Krajského úřadu, Hradec 

Králové z přezkoumání výsledku hospodaření 

obce Adršpach za rok 2022 bez výhrad.

Usnesení č. 6/8/2023
Zastupitelstvo schvaluje výplatu nerozdělené-

ho zisku z minulých let z Technických služeb 

Adršpach s.r.o. ve výši 15 miliónů Kč na účet 

obce Adršpach 29228551/0100 KB Náchod.

Usnesení č. 5/9/2023
Zastupitelstvo schvaluje uzavření a podpis Do-

datku č. 1 mezi obcí Adršpach a firmou Silnice 

Svoboda, Jetřichov na akci „Oprava chodníku 

v Horním Adršpachu“. Jedná se o snížení ná-

kladů na opravu proti uzavření smlouvě o dílo 

o 48 182,72 Kč bez DPH.

Usnesení č. 6/9/2023
Zastupitelstvo schvaluje uzavření a podpis 

Dodatku č. 1 mezi obcí Adršpach a firmou 

STRABAG a.s., Praha na akci „Havraní město 

– oprava místní komunikace“. Jedná se o sní-

žení nákladů na opravu proti uzavřené smlou-

vě o dílo o 514 970 Kč bez DPH.

Usnesení č. 7/9/2023
Zastupitelstvo schvaluje uzavření a podpis Do-

datku č. 1 mezi obcí Adršpach a firmou STRA-

BAG a.s., Praha na akci „Rekonstrukce místní 

komunikace u okálů“. Jedná se o navýšení ná-

kladů na opravu proti uzavřené smlouvě o dílo 

o 281 684,60 Kč bez DPH.

Usnesení č. 9/9/2023
Zastupitelstvo schvaluje dle předlohy od Sprá-

vy železnic, s.o., Praha informace o možnostech 

a podmínkách převodu předmětného majetku 

části pozemku p.č. 961/1 a pozemku p.č. 969 

v k.ú. Horní Adršpach. Souhlas obce s uvede-

nými základními technickými podmínkami 

převodu.

Usnesení č. 11/9/2023
Zastupitelstvo schvaluje finanční dar ve výši 

5 000 Kč pro Linku bezpečí, z.s., Praha.  

Usnesení č. 1/11/2023
Zastupitelstvo schvaluje rozpočet na rok 

2024 jako schodkový ve výši: příjmy 77 231 

835 Kč, výdaje 83 025 878 Kč, splátky úvěrů 

v roce 2024 budou činit 1 321 520 Kč. Schodek 

hospodaření je pokrytý zůstatkem prostředků 

z minulých let na bankovních účtech ve výši 

7 115 563 Kč. 

Oproti zveřejněnému návrhu rozpočtu do-
šlo k těmto níže uvedeným změnám:
Navýšení výdajů:
§ 5512  hasiči o částku 139 226 Kč

§ 3419 dotace TJ Jiskra o částku 77 000 Kč

Financování:
pol. 8115 o částku  21 226 Kč

Usnesení č. 3/11/2023
Zastupitelstvo schvaluje Plán nákladů a vý-

nosů hospodářské činnosti na rok 2024 

v celkové výši výnosů 36 177920 Kč a nákladů 

5 510 790 Kč s plánovaným ziskem  za rok 

2024 ve výši 30 667 130 Kč. Vzniklý zisk 

z hospodářské činnosti v roce 2024 a vzniklý 

zisk z hospodářské činnosti předchozích let 

bude dle tohoto plánu převáděn do rozpočtu 

obce v celkové výši 27 000 000 Kč. 

Zastupitelstvo schvaluje dle svých kompeten-

cí vyhrazených  zákonem o obcích poskytnu-

tí peněžních dotací v celkové výši 777 000 Kč 

fyzickým a právnickým osobám, které jsou 

uvedeny v tabulkové části materiálu v příloze 

č. 1 k Návrhu rozpočtu na rok 2024, a zároveň 

schvaluje uzavření veřejnoprávních smluv 

o poskytnutí dotace s příjemci dotací uvede-

ných  příloze č. 1 tabulkové části materiálu 

,,Návrh rozpočtu“. 

Oproti návrhu došlo ke snížení peněžních do-

tací o částku 1 000 000 Kč pro TJ Jiskra Adr-

špach z.s., jak je uvedeno v nové příloze č. 1.

Usnesení č. 8/11/2023
Zastupitelstvo schvaluje Program pro seniory 

2024. Vysvětlení: Cena narozeninového balíč-

ku pro seniory se zvyšuje z 500 Kč na 700 Kč.

Usnesení č. 9/11/2023
Zastupitelstvo schvaluje cenu vodného od 

1. 1. 2024 ve výši 49,70 Kč/1m3 bez DPH (12 %).

Cena stočného od 1. 1. 2024 ve výši 44,64 

Kč/1m3 bez DPH (12 %).

Usnesení č. 11/11/2023 
Zastupitelstvo schvaluje výběrové řízení na vy-

pracování projektu pro stavební povolení za-

hrnující stavebně technický průzkum objektu 

a obstaratelskou činnost pro stavební povolení 

za maximální přípustnou cenu 650 000 Kč bez 

DPH na Obecní dům včetně zadání.

Usnesení č. 14/11/2023
Zastupitelstvo schvaluje výběrové řízení na 

vypracování studie Vytápění objektu Zámek 

Dolní Adršpach včetně zadání za maximálně 

přípustnou cenou 100 000 Kč bez DPH.

Usnesení č. 18/11/2023
Zastupitelstvo schvaluje směnu pozemků: po-

zemek p.č. 792 o výměře 353 m2 v k.ú. Dolní 

Adršpach ve vlastnictví pana TM směnou za 

pozemek p.č.  790/7 o výměře 1 m2 v k.ú. Dol-

ní Adršpach a pozemek 1080/11 o výměře 154 

m2  v k.ú. Dolní Adršpach ve vlastnictví obce 

Adršpach. Zbylá výměra 198 m2 bude dopla-

cena ze strany obce za cenu 150 Kč 1 m2.

Usnesení č. 19/11/2023
Zastupitelstvo schvaluje záměr směny po-

zemků: pozemek p.č. 26 o výměře 104 m2, 

p.č. 25/1 o výměře 25 m2, p.č. 25/3 o výměře 

58 m2, p.č. 1085/4 o výměře 9 m2 vše v k.ú. 

Dolní Adršpach ve vlastnictví obce Adršpach 

za pozemky p.č. 1195 o výměře 87 m2, p.č. 

1197 o výměře 47 m2, p.č. 816/3 o výměře 57 

m2, p.č. 816/4 o výměře 1 m2 vše v k.ú. Dolní 

Adršpach ve vlastnictví pana PF.  

Usnesení č. 20/11/2023
Zastupitelstvo schvaluje uzavření dohody o vzá-

jemné spolupráci mezi obcí Adršpach a Městem 

Teplice nad Metují.

Usnesení č. 22/11/2023
Zastupitelstvo v postavení valné hromady 

společnosti Technické služby Adršpach s.r.o 

schvaluje poskytnutí finančních darů ve výši  

706 745 Kč z rozpočtu společnosti Technické 

služby Adršpach s.r.o. 2023. S jednotlivými 

žadateli budou uzavřeny darovací smlouvy dle 

přílohy tohoto usnesení.

Usnesení č. 23/11/2023
Zastupitelstvo v postavení valné hromady 

společnosti Technické služby Adršpach s.r.o. 

schvaluje nákup úklidového stroje Johnston, 

CN 200 Sweeper, 2000. reg. Značka H015001, 

číslo technického průkazu ZA 188539, kupní 

smlouva mezi TS Trutnov a TS Adršpach cena 

485 000 Kč bez DPH.

Všechna usnesení najdete na obecních 
stránkách ve formátu PDF na adrese https://
www.obecadrspach.cz/urad-2/zapisy-zastu-
pitelstva-obce-1

Leden:  1. 1., 8. 1., 15. 1., 22. 1., 29. 1.

Únor:  5. 2., 12. 2., 19. 2., 26. 2.

Březen:  4. 3., 11. 3., 18. 3., 25. 3.

Duben:  1. 4., 8. 4., 15. 4., 22. 4., 29. 4.

Květen:  6. 5., 13. 5., 20. 5., 27. 5.

Červen:  3. 6., 10. 6., 17. 6., 24. 6.

Červenec:  1. 7., 8. 7., 15. 7., 22. 7., 29. 7.

Srpen: 5. 8., 12. 8., 19. 8., 26. 8.

Září:  2. 9., 9. 9., 16. 9., 23. 9., 30. 9.

Říjen:  7. 10., 14. 10., 21. 10., 28. 10.

Listopad:  4. 11., 11. 11., 18. 11., 25. 11.

Prosinec:  2. 12., 9. 12., 16. 12., 23. 12., 30. 12.

V červeně zvýrazněných termínech 
budou vozy svážet nejen komunální 

odpad, ale také plasty!
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Občané se ptají
Jak daleko bude opravena komunikace od 
Jüptnerových po rodinu Klikarových v Dolním 
Adršpachu?
Nový povrch bude končit 3 metry za mostkem u 

Geregových, další pozemky nejsou ve vlastnictví 

obce, a proto je neplánujeme opravit. Opravit bude 

potřeba i mostek samotný. 

Bylo by možné nainstalovat pohybové čidlo na 
školce? Cesta do a z knihovny večer je zcela po 
tmě.
Ano, nejpozději do konce ledna.

Je možné spravit rychlostní radar při vjezdu 
do Horního Adršpachu, který už tři měsíce ne-
funguje?
O tom problému víme, pravidelně urgujeme opra-

váře, zatím bezvýsledně. V urgencích budeme po-

kračovat.

Je možné instalovat zpomalovací ostrůvek při 
vjezdu do vesnice?
Protože dotčené pozemky nejsou ve vlastnictví 

obce a jejich majitelé nemají vyrovnané vztahy 

mezi sebou, nemůžeme s tím nic dělat. 

Je možné zřídit tepelná čerpadla pro bytové 
domy 141, 114 a 128?
Tepelná čerpadla jsou pro tyto objekty zcela 

nevhodná, protože domy nemají centrální vy-

tápění a v bytech se vytápí přímotopy. Bylo by 

tedy nutné kompletně přebourat všechny byty 

pro instalaci radiátorů atd., což by bylo ekono-

micky mimořádně nákladné. Navíc by byly byty 

po určitou dobu neobyvatelné. Obec ovšem za-

dala studii na obnovitelné zdroje právě pro tyto 

domy, jejímž cílem je vyhodnocení možnosti 

využití alternativních zdrojů vytápění. O výsled-

cích budou občané informováni. 

Musíme 
si pomáhat 
Nikdo z nás si to nepřeje, 

ale občas k tomu přesto dojde: 
najednou nejsme schopni se pohnout, 

skolí nás nemoc nebo zmůže osud. 

Jestli se dostanete do podobné 
životní situace nebo stavu 

nouze, obec je vám nablízku. 
Potřebujete zavézt k lékaři, nakoupit 

nebo vyřídit něco nutného, tak neváhejte 

a zavolejte nám. Pokud to bude jen trochu 

možné, pokusíme se najít řešení, jak 

pomoci a překonat momentální stav nouze. 

Netřeba se cítit trapně! 

Žijeme spolu, 
tak si přece musíme pomáhat. 

Sousedé sobě
Potřebujete naštípat dříví, 

posekat trávu, 
postarat se o zahradu, 

upéct koláče nebo dort, 
odvézt  psa nebo kočku k veterináři, 

spravit něco na domě 
a tak podobně? 

Napište nám na úřad, 
zkusíme najít řešení. 

Pište ale i vy, 
co jste zruční a nebojíte se práce: 

Umíte něco lépe nebo rychleji než jiní 
a jste ochotni nabídnout své služby, 

tak nám napište, 
rádi nabídku uveřejníme. 

Zpravodaj hledá 
fotografa/ku!
Naše obec se mění každý den, 

pomozte nám 
zachytit zajímavé okamžiky 

z její proměny. 

Líbí se vám rozkvetlá louka, 

pavučina v trávě nebo jen západ slunce,

 tak neváhejte a pošlete nám 

snímek z mobilu nebo fotoaparátu. 

Každý měsíc jich pár vybereme 
a otiskneme. 

mistostarosta@obecadrspach.cz

Kdy bude zveřejněna studie Bytového domu? 
V tomto Zpravodaji. Občané se ale mohou sezná-

mit se studiemi na obecním úřadu a během krát-

ké doby budou studie také vyvěšeny na obecních 

stránkách.

Co konkrétně bude obec dělat s pozemky 
schválenými územním plánem pro budoucí 
výstavbu rodinných domů?
Na lednovém zasedání budeme iniciovat zasíťová-

ní pozemků. Současně zahájíme parcelaci staveb-

ních pozemků v Dolním Adršpachu.

Opravy a omluvy
V minulém Zpravodaji jsem se dopustil několika omylů, které nemají nic společného s úmyslným zkreslením 
reality, na vině je pouze autorská slepota, přeslechnutí nebo prostě novinářský šotek.

 A tak jsme například naši milou Márii Ficht-

nerovou o deset let omladili, ale přiznejme si, 

kdo by jí hádal věk, který má zapsaný v ob-

čance? Omlouvám se za chybu v naději, že se 

tak moc nestalo. 

I v případě nedávno zesnulého Josefa Tučka 

zaúřadoval v úvodním slovu starosty šotek, 

když došlo k záměně Jaroslava Tučka, který 

ale dál zvesela prohání zvířata na statku a těší 

se plnému životu, za Josefa Tučka, který nás 

opustil v listopadu. Pepa Tuček vydatně po-

máhal ve Finančním výboru a jeho velkou vášní 

bylo vaření piva. Řemeslné ležáky byly opravdu 

vynikající. 

Ke zkratce a zkreslení došlo v případě odpo-

vědi na otázku, zda byla v den spuštění ČOV 

v Dolním Adršpachu kapacita čistírny překroče-

ná. Odpověď lapidárně a bez vysvětlujícího ko-

mentáře zněla „ano“, ale ukazuje se, že šlo o ne-

vhodnou zkratku. Odpověď měla být detailnější 

a uvedena konstatováním, že stavba proběhla 

dle projektové dokumentace schválené vodo-

právním úřadem v Broumově a že šlo o stav-

bu sledovanou Fondem národního majetku, 

který poskytl dotaci ve výši téměř 80 milionů 

korun. Kapacita byla dimenzovaná na teh-

dejší počet trvale žijících obyvatel a pokrýva-

la i tehdy běžný počet návštěvníků skalního 

města. V případě přetížení mělo docházet 

(a stále dochází) k převážení fekálií do ČOV 

v Horním Adršpachu, která na to je kapacitně 

i technologicky připravena. Čtenářům a čte-

nářkám se omlouváme.                                    td



TÉMA

Vizualizace Obecního domu v Horním Adršpachu
architektonická studie Mjölk

4

V tomto Zpravodaji jsme se rozhodli prezentovat jenom architektonické studie bez dalšího komentáře, prostě nechat na 
nás působit elegantní krásu a čistotu rekonstrukce budoucího Obecního domu stejně jako troufalou a zajímavou studii 
Bytového domu. V dalším čísle Zpravodaje se k oběma studiím podrobně vrátíme. Doufáme, že se Vám budou líbit.



TÉMA 5



TÉMA

Vizualizace bytového domu 
v Horním Adršpachu
architektonická studie Mjölk

6
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Ministerská návštěva 

Pak Petr Kuna z CHKO zasvěceně hovořil o místní flóře a fauně… Pan 

ministr se zvídavě dotazoval, fotograf fotil a podpůrný tým ministra po-

háněl k rychlosti, že si ani bezlepkový chlebíček nestihl zakousnout. 

Takže jsme sice vylezli jen do poloviny vyhlídky nad pískovnou a z okruhu 

jsme dorazili jen před monumentální Homoli, ale o to více si ceníme zájmu 

a vyjádření podpory, které se nám dostalo za to, jak se snažíme vést nám 

svěřené skalní město. Díky patří řediteli TS Adršpach Zdenkovi Zatlouka-

lovi a holkám z Infocentra, Katce Menšíkové jakbysmet.                               td

Prezident (skoro) u nás
I když pan prezident Petr Pavel při návštěvě Broumovska Adršpach těsně 
minul, několikrát o něm byla řeč. A snad nikoli jako příklad špatné praxe. 

8

15. prosince navštívil ministr životního prostředí Petr Hladík Adršpašské skály. Ministra přivítal starosta obce Jakub 
Vajda. Katka Menšíková, kterou vedoucí SCHKO Broumovsko ing. Hana Heinzelová uvedla coby největší oporu udr-
žitelného turismu, následně představila zkušenosti rezervačního systému.

Na jedné ze zastávek při skoro utajeném, 

a rozhodně svižném výstupu na Hvězdu 

(viz fotky Jana Staroby) Katka Menšíková, 

která má na starosti koncepční rozvoj tu-

ristického ruchu v Ádru, promluvila o rezer-

vačním systému v našem skalním městě jako 

cestě k udržitelném turismu. V zelené bundě 

je lezec a znalec lezecké historie Pavel Lisák. 
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Krása skal

Adršpašsko-teplické skály jsou známé svý-

mi bizarními skalními útvary, které vytvořila 

příroda miliony let trvajícím procesem eroze 

a zvětrávání. Tato oblast nedaleko obce Adr-

špach a města Teplice nad Metují je domo-

vem rozmanitých druhů rostlin a živočichů. 

Překrásné pískovcové skály se tyčí do výšky až 

80 metrů a tvoří jedinečný a působivý kraji-

nářský celek.

Historie ochrany

I přes svou pozoruhodnou krásu byly Adr-

špašsko-teplické skály ohroženy lidskou čin-

ností, zejména těžbou pískovce. Výstavba cest 

a stavby v této oblasti byly vážnou hrozbou 

pro místní křehkou krajinu. Aby se zabráni-

lo nevratným zásahům do tohoto unikátní-

ho přírodního jevu, bylo rozhodnuto o státní 

ochraně. V té době se jednalo o mimořádně 

významné rozhodnutí nejen proto, že jde 

o jednu z prvních národních přírodních re-

zervací na území Československa, ale přede-

vším proto, že tak bylo učiněno s ohledem na 

budoucí generace.

Biodiverzita a unikátní geologie

Národní přírodní rezervace Adršpašsko-tep-

lické skály nejen chrání nádhernou krajinu, 

ale také je domovem mnoha vzácných druhů 

rostlin a živočichů. Navzdory výraznému lid-

skému zásahu do krajinného rázu i ekosysté-

mu zde najdeme značnou koncentraci vzác-

ných a ochranářsky významných biotopů. 

Důležité jsou především reliktní bory a další 

skalní biotopy. Fytogeograficky a geobota-

nicky je významný výskyt subalpínské vyso-

kobylinné vegetace. V chladných inverzních 

Adršpašsko-teplické skály již 90. let národní přírodní 
rezervací
V roce 1933 bylo v Československu učiněno rozhodnutí, které z hlediska ochrany přírody představovalo významnou 
událost. Přesně 31. 12. 1933 došlo k vyhlášení Národní přírodní rezervace Adršpašsko-teplické skály, a od té doby 
slouží tato nádherná krajina v severovýchodních Čechách jako příklad trvalé ochrany přírodního dědictví.

polohách skal rostou chladnomilné smrčiny 

podobné smrčinám horským. Žije zde řada 

horských druhů rostlin i živočichů, například 

violka dvoukvětá, mléčivec alpský, rejsek hor-

ský nebo hraboš mokřadní. V roklích i v jes-

kyních nalezly útočiště glaciální relikty, tedy 

druhy, které byly v době ledové rozšířeny 

i v okolní krajině. Jejich ikonou je pavouček 

plachetnatka pískovcová. Geologická rozma-

nitost této oblasti přitahuje pozornost vědců 

z celého světa.

Turistická atraktivita

Skalní labyrinty jsou dnes vyhledávaným turi-

stickým cílem, který každoročně přitahuje ti-

síce návštěvníků. Existuje zde síť turistických 

stezek, které umožňují návštěvníkům pro-

zkoumat krásy této rezervace a dostat se až na 

vrcholy některých skal. Pro milovníky horole-

zectví jsou tyto skály skvělým cílem a místem 

vyžití lezecké vášně.

Budoucnost ochrany přírody

S oslavou 90. výročí vyhlášení Národní pří-

rodní rezervace Adršpašsko-teplické skály je 

důležité připomenout si význam ochrany pří-

rody a zachování přírodního dědictví pro bu-

doucí generace. Ochrana této rezervace však 

nebyla nikdy jednoduchá, ačkoli se dosáhlo 

mnoha úspěchů, stále existují výzvy spojené 

s udržitelným rozvojem a zachováním biodi-

verzity.

Důležité je, aby se veřejnost i nadále zajímala 

o ochranu Adršpašsko-teplických skal a pod-

porovala opatření na zachování této jedinečné 

krajiny. Společným úsilím můžeme zajistit, že 

tato rezervace zůstane krásným a neporuše-

ným kouskem přírody pro další generace. 

Zbývá jen popřát této úchvatné krajině, aby 

přitahovala návštěvníky, kteří ctí základní 

principy ochrany přírody, jako je úcta a od-

povědnost, a jako odměna pro ně byly krásné 

a jedinečné zážitky.
Kateřina Menšíková

Koordinátorka cestovního ruchu, 
TS Adršpach, s.r.o.

K 90. výročí vyhlášení NPR Adršpašsko-

-teplické skály jsme se rozhodli vydat slav-

ností výroční vizitku. Dlouho jsme hledali 

motiv, který by odrážel stejné umělecké 

provedení obou skalních měst. Nakonec 

jsme se rozhodli pro vyobrazení skalních 

měst, které jsme našli v knize Petra Berg-

manna „Upomínkové sklo a porcelán 

z Broumovska, Krkonoš a Kladského po-

mezí“. Petr Bergmann nám ilustrace po-

skytl, a máme tak jedinečnou výroční vi-

zitku, kterou si můžete zakoupit pouze 

v TIC Adršpašské skály, KIS Teplice nad 

Metují a na zámku Adršpach.

Výroční vizitka

Foto: Jakub Stára
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Hlavním tématem posledních let je především 

tzv. udržitelný turismus. Nezbytnost vydat 

se cestou udržitelnosti pociťujeme jako oby-

vatelé Adršpachu – především v  turistické 

sezóně – téměř každý den. Udržitelný turis-

mus byl také ústředním tématem konference 

Travelevolution 2023, které jsme se zúčastnili 

na začátku listopadu v Brně. Slyšeli jsme pří-

spěvky o vlivu sociálních sítí na cestovní ruch 

či dobré příklady firem, jdoucích cestou envi-

ronmentální zodpovědnosti, dotkli jsme se ale 

také samotného pojmu udržitelný turismus, 

všeho, co se do něj dá zahrnout, a různých 

způsobů, jak jej uchopit.

Zúčastnili jsme se také školení zaměřeného na 

využití sociálních sítí k  marketingovým úče-

lům, pořádané destinační společností Orlicko 

a Podorlicko. Facebook a Instagram jsou 

v  dnešní době nedílnou součástí prezentace 

turistických destinací a jejich prostřednictvím 

se tak můžeme pokusit zlepšit mnohdy neutě-

šenou situaci přehlcení našich skal přemírou 

Konec turistické sezóny – je na čase se vzdělávat
Konec turistické sezóny znamená pro zaměstnance TS Adršpach nejen příležitost k vydechnutí, ale také čas a prostor 
ke vzdělávání a rozšiřování obzorů na poli cestovního ruchu.

turistů. Sílu marketingu a sociálních sítí poci-

ťujeme v Adršpachu například díky propagaci 

rezervačního systému vstupenek, kdy rok od 

roku vidíme lepší informovanost mezi turisty 

a začínáme pozorovat odlehčení dopravní si-

tuace i přetíženosti skalního okruhu.

Neméně důležitými jsou pro nás pravidel-

ná setkání informačních center Kladského 

pomezí, které se letos na podzim konalo na 

hvězdárně v  Úpici. Setkání infocenter jsou 

důležitá k  předávání zkušeností a postřehů 

z proběhlé sezóny, k vzájemnému porovnání 

návštěvnické vytíženosti a k možnosti sledo-

vat dlouhodobější trendy v  tomto regionu. 

Umožňuje nám to také zapojit se do tvorby 

propagačních materiálů, periodik a dalších 

projektů vznikajících pro turisty v  naší ob-

lasti.

Před koncem roku nás ještě čekalo Kolegium 

cestovního ruchu pořádané krajskou centrá-

lou cestovního ruchu v Broumovském klášte-

ře. Jako příklad dobré praxe jsme zde zapojili 

prezentací projektu Karta hosta Broumovska 

a rezervačního systému vstupenek.

Úspěšným zvládnutím vytížené sezóny prá-

ce zaměstnanců Technických služeb rozhod-

ně nekončí. Jen se naskýtá možnost vybavit se 

dalšími znalostmi do nadcházejícího období. 

Zkrátka, vykročit do další sezóny obohaceni 

novými zkušenostmi, kontakty a nápady na 

poli cestovního ruchu.

Anna Havelková

Druhý bankomat 
v Adršpachu 
K bankomatu Monety Money Bank na bu-
dově hotelu Skalní město přibyl další ban-
komat. 

Vedení TS se podařilo vyjednat umístění banko-

matu České spořitelny na informačním centru Ská-

ly Adršpach. Jedná se nejen o službu pro návštěv-

níky, kteří přijíždějí za krásami Adršpachu, ale 

i službu pro místní občany. Bankomat je přístupný 

24 hodin denně. V případě potřeby je možné vyu-

žít veřejné parkoviště, které je k dispozici 30 minut 

zdarma. 

V Dolním Adršpachu tak máme druhý bankomat. 

10
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Na základě úkolů koordinační komise pro 
skalní město Adršpach 2022 jsme v roce  
2023 provedli následující opravy a úpra-
vy.

Opravy prohlídkového okruhu v roce 2023
1) Instalovali jsme nové zábradlí a doplnili 

 klest znesnadňující prostupnost mezi 

 Pískovnou a Homolí cukru.

2) Odstranili jsme souše na cestě sloužící jako 

 nouzový východ.

3) Provedli jsme výměnu starého robustního 

 ocelového zábradlí u pískovny a instalovali 

 nové dřevěné zábradlí na ocelových stojnách. 

 Zábradlí bylo posunuto na hranu cesty, 

 čímž došlo k vytvoření vyhlídky pro turisty. 

4) Průběžně jsme odstraňovali mince z potoka 

 mezi Homolí cukru a Gotickou branou. 

5) Odstranili jsem suchý strom na skále mezi 

 Sloním náměstím a Krakonošovým zubem.

6) Došlo k dokončení opravy zastřešení skalní 

 kaple. 

Soupis prací na okruhu skalního města Adr-
špach  2023
Opravy a rekonstrukce
1)  Instalace informačních tabulek na okruhu

2)  Odstranění zříceného skalního bloku

3)  Oprava cest na okruhu

4)  Oprava lávek na okruhu 

5) Odstranění nápisů na skalách

6)  Oprava pažení potoka 

7)  Oprava pódia

8)  Oprava přístupové cesty k Velkému 

 vodopádu

9)  Oprava schodiště pod Milenci

10)  Opravy zábradlí

11)  Výměna schodiště do Vlčí rokle

12) Výměna schodů a pódia – Velká panorama

13)  Výměna schodiště – Starosta, Starostová 

14)  Výměna schodiště do Vlčí rokle 

15)  Zábrana – vstup do skalního města 

 za hotelem Lesní zátiší 

Pravidelná údržba
V rámci pravidelné údržby jsme 

- vyměňovali dřevěné schodnice na ocelových 

 konstrukcích

- vyměňovali a opravovali konstrukce 

 dřevěného zábradlí

- pravidelně každý den sbírali a odváželi 

 odpadky

- denně  kontrolovali stav okruhu 

 a odstraňovali závady způsobené provozem
František Caha

Odstranění zříceného skalního blokuVýměna schodiště do Vlčí rokle

Výměna schodiště do Vlčí rokle Oprava cest na okruhuZábradlí posunuto a vytvořena vyhlídka

11
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Čertohrátky 
ve skalách
Na první sobotu v prosinci každoroč-
ně ožívají Adršpašské skály tradiční 
akcí s názvem Čertohrátky. Technic-
ké služby Adršpach ve spolupráci 
s Domovem dětí mládeže Ulita z Brou-
mova připraví to nejlepší zázemí nejen 
pro samotné účastníky, ale také pro 
všechny čerty a Mikuláše s Andělem.

Čertovské úkoly a kvízy potrápí děti i dospělé, 

ale za originální medaili a dobroty to rozhodně 

stojí. Na závěr nesmí chybět opékání u ohýnku 

a něco teplého na zahřátí. Děkujeme všem, ať 

už se na akci podílí, nebo si ji přišli užít. Neza-

pomeňte, první sobota v prosinci patří Čerto-

hrátkám v Adršpašských skalách.                  km
Foto TS a David Duda
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Zimní skály objektivem fotografa Jakuba Stáry
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Dýňování na zámku a strašidelné putování 
za světýlky ve skalách

14

Společná podzimní akce pro děti 
se vydařila. První a určitě nikoli po-
slední Dýňování se konalo v pátek 
27. 10. 2023 a zájemců bylo tolik, že 
jsme další museli s těžkým srdcem 
odmítat.  Nic naplat, zámek se nám 
nafouknout nepodařilo, takže těch 
40 dětí společně s rodiči a prarodiči, 
kteří si místo rezervovali, bylo oprav-
du maximum. 

Kupodivu nepřízeň počasí nikoho neodradila 

a zámek se proměnil v dýňovou dílnu.  Před 

zámkem jsme připravili přístřešek, kde probí-

hala nejtěžší práce – dlabání. Vnitřky dýní pak 

chlapi odvezli do lesa pro zvířátka. Nejzábavněj-

ší část, kterou bylo vyřezávání strašidelných ob-

ličejů, proběhla uvnitř, a tak se rodiče, babičky 

a dědečkové mohli v kavárně posadit, dát si kávu, 

čaj nebo svařák.  Pro malé řezbáře bylo připrave-

no občerstvení, které napekl Rosťa Nevoránek, 

a boule za ušima měli i někteří dospělí.

Na zámku se v průběhu vyřezávání objevila čaro-

dějnice ze skalní sluje (Věrka Bartoníčková), která 

dětem představila, co je čeká, až po setmění vyrazí 

do skal.  

Na nás čekal nejtěžší úkol: vybrat tři nejkrásněj-

ší a nejstrašidelnější dýně. Byl to oříšek, protože 

všechny výtvory byly úžasné a snaha vyřezávají-

cích veliká. Každé dítko si nakonec odneslo od-

měnu a dostalo hrací kartu. Tou dobou už se se-

tmělo, takže se mohlo vyrazit za světýlky. 

Kvůli nepříznivému počasí jsme museli strašidel-

nou stezku trochu zkrátit. Ze zámku tak rodiče 

s dětmi přejeli k vlakovému nádraží a putová-

ní začalo ve sluji u Čarodějnic. Na děti, rodiče 

i prarodiče čekalo pět strašidelných stanovišť roz-

místěných kolem vstupu do skal a na každém 

z nich bylo třeba splnit dva úkoly. Někde dostaly 

děti něco sladkého za odměnu, jinde si mohly vy-

brat něco hezkého na památku. Na závěr – po vy-

luštění tajenky – dostalo každé dítko diplom. Ale 

úplný konec představoval podpis pamětní listiny, 

který musely děti provést vlastní „krví“. 

Navzdory nepřízni počasí se akce ve skalách zú-

častnilo přes 50 dětí a možná stejný počet rodičů 

a prarodičů. Máme 

tak motivaci, aby-

chom z této akce pro 

děti vytvořili tradici, 

protože není nic hez-

čího než vidět v ma-

lých dětských očích 

radost a nadšení. 

Takže za rok na vidě-

nou! 

Moc děkujeme ZŠ 

Adršpach a děvčatům 

z Technických služeb, 

které nám pomohly 

s dlabáním dýní, kte-

ré jsme následně pou-

žili na výzdobu a zna-

čení trasy.

P.S.:  Ze zámku také chceme poděkovat TS 

Adršpach za zakoupení dýní a holkám z info-

centra za perfektní pokračování akce u vstupu 

do skal. Příští Dýňování se bude konat 25. 10. 

2024. 

Jolana Jánská a Věra Bartoníčková
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Bleší trhy na zámku Adršpach
Dne 17.12. se v prostorách zámecké kavárny konaly bleší trhy. Prodejci 
se sešli v hojném počtu, dorazili dokonce i vetešníci z Prahy.

Nabídka zboží byla pestrá, sahala od nejrůz-

nějšího oblečení, přes boty, sportovní vyba-

vení, knihy, bižuterii, malované obrázky, ke-

ramiku, zbraně až po sběratelské předměty…

Prodejcům často pomáhaly i jejich ratolesti, 

návštěvníci se dobře bavili, prodejci vesele na-

bízeli a vládla příjemná atmosféra, takže snad 

můžeme konstatovat, že všichni na zámku 

prožili hezký a pohodový den. 

Trhy  jsme spojili s podporou broumovské-

ho útulku. Na opuštěné pejsky jste zakou-

pením předmětů s motivem útulku přispěli 

částkou téměř 2500 Kč. Velké díky všem, 

kdo jste přišli a přispěli!

Na jaře 2024 bleší trhy zopakujeme a opět 

spojíme s charitativní akcí.

Za holky ze zámku Monika Nekvindová

Vánoční zámecké trhy 
Hned první sobotu v prosinci jsme 
u příležitosti Čertohrátek pořádali vá-
noční trhy na zámku. Počasí bylo vskut-
ku zimní, tento den napadlo asi 20 cm 
sněhu, takže nás příjemně překvapilo, 
že navzdory hustému sněžení přišlo 
hodně návštěvníků, zejména místních! 

Netušíme, jestli to bylo výborným borščem 

a luxusním svařákem od Haliny Jánské nebo 

keramikou od Karolíny Gemperlové alias 

Karči, kolekcí šatů od Pett čili Petry Valašíko-

vé nebo kvůli krásným adventním věncům... 

Mezi prodejci byli nejen místní, ale i přespol-

ní. Bylo tak možné koupit si trutnovské kvás-

kové pečivo, svíčky, plecháčky z Police, bytové 

dekorace, frivolitky a mnoho dalšího.

Výstava betlémů
V den pořádání trhů byla v zámecké ka-
várně také zahájena první výstava betlé-
mů v Adršpachu. 

Místostarosta Tomáš Dimter domluvil před ro-

kem zápůjčku od jednoho z nejslavnějších českých 

betlémářů, pana Jiřího Votruby z Roztok u Prahy, 

a přivezl jich rovnou deset, což je jen nepatrná část 

obrovské Votrubovy sbírky. Jeho papírové, vyře-

závané i látkové pak doplnil obrovský betlém od 

Zdeňka Víta z Náchoda, který obci věnoval Jaro-

slav Sklenář alias Aida. Dva a půl metru dlouhý 

betlém s dominantou náchodského zámku, Kalír-

nou v Dolním Adršpachu nebo Aidovou bývalou 

chalupou ve Zdoňově sice v den zahájení výstavy 

ještě nesvítil, ale díky péči Jirky Vichra se nako-

nec okýnka jednotlivých domků rozzářila. Díky, 

Aido! Betlémy si během Adventu přišlo na zámek 

prohlédnout i pár místních, podle reakcí panovala 

spokojenost. Za rok máme přislíbeno betlémů na 

výstavu o dost více, tak uvidíme, jestli to vytáhne 

i víc peciválů ze vsi na zámek…                              
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Rozsvěcení vánočního stromku 

3. prosince, na první adventní neděli, jsme rozsvítili vánoční stromek. Ten první 
vypadal v lese jako z inzerátu na Vánoce, ale když jsme ho instalovali, přešel nás 
humor. Z krasavce noční můra: řídké a slabé větve, jako oškubaný husí krk. Museli 
jsme spustit záložní plán: ochotný pan Svoboda s jeřábem s dlouhým ramenem 
přijel během hodiny do Adršpachu, kluci z Technických služeb vydatně pomohli, 
starosta Jakub Vajda nakopl pilu, odběhl si přímo z jednání a rovnou v civilu poká-
cel strom, který obci věnovala Stáňa Hátlová. 

Stromek je sice troják, ale v parku vypadá ze 

tří stran náramně. Vloni jsme slíbili, že za 

rok to bude lepší, a proto jsme pořídili 60 

červených koulí a blikající rampouchy, tak-

že stromek vypadá i ve dne, že je vánoční. 

Ale největší radost máme z nového betlému, 

který namalovala Petra Valašíková. Někteří 

obyvatelé Adršpachu vidí v malovaném Je-

žíškovi Vendu Nováka, což je možná nezá-

měrné, ale všichni víme, že Venda je dobrá 

duše obce, která se stará o to, aby se na kos-

tele nezastavily hodiny, a pořád se usmívá, 

tak coby ne? Salaš je dílem zručného Jirky 

Klikara, kterému při vlastní instalaci pomá-

hali kluci z TS. Díky. 

V neděli byla pořádná zima, takže děkujeme 

všem, kdo dorazili. Prý jsme letos překonali re-

kord. Bylo nás určitě přes sto! Ozdobený a za-

sněžený strom zářil, zbrusu nový betlém se líbil, 

gastroservis Haliny Jánské byl dokonalý, vynika-

jící svařák tekl proudem, děti z naší školy i škol-

ky hlasitě a nadšeně zpívaly koledy pod vedením 

milých a obětavých učitelek, kterým mrzly prsty 

jen trochu, jmelí od Pavly Brandové bylo fuč vcu-

kuletu, navíc jsme rozdali 150 svíčkových betlémů 

z panenského vosku, aby nám za temných nocí 

svítil a provoněl pokoj. Podle všeho se všichni 

dobře bavili. Tohle je advent v Adršpachu. Dě-

kujeme! Fotky Lenka Šretrová, super servis TS 

Adršpach, za popichování a podněty děkujeme 

Katce Menšíkové.                                                 td
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Betlém s Vendou
Autorkou nového betlému je výtvarnice Petra Valašíko-
vá. Její realizace můžeme znát už ze zámku, pro který 
namalovala deskové obrazy Sněhurky nebo zátiší s au-
tomobilem, tolik oblíbené u návštěvníků.

Jak jste se dostala do Adršpachu?
Moje rodina z tohoto kraje pochází a já se vlastně 

jen vrátila ke svým kořenům. Z vyprávění vím, že 

můj praděda Jan Hilbert býval ředitelem tehdej-

šího Texlenu a že bydleli u fabriky nad klubem. 

V roce 1965 koupili společně s mojí babičkou 

a dědou chalupu, ve které teď bydlíme. Já jsem 

do Adršpachu od dětství jezdila jen na prázdni-

ny a víkendy a v osmnácti letech jsem chalupu 

dostala do vlastnictví. Byla jsem jediná z rodiny, 

kdo se tohohle místa nechtěl vzdát. A když jsme 

se poznali s Martinem, měli jsme díky tomu kam 

jít. Do té doby jsme žili v Praze, ale oba nás to 

sem táhlo, a tak jsme tu.

Žijete v chalupě Pod lípou a když jde člo-
věk kolem vašeho domu, občas mu vstříc 
běží smečka kočiček nebo vám cestu zastou-
pí koza s  pořádnýma rohama. Podle všeho 
máte rádi zvířata...
Zvířata milujeme, nedovedu si bez nich život 

představit. Kdyby to šlo, myslím, že jich máme 

doma mnohem víc. Po koze jsem strašně tou-

žila, a když byla možnost, tak jsem ani nepře-

mýšlela a prostě ji přivedla domů, je to moje 

spřízněná duše. Kočky jsme neplánovali, ale 

tak nějak si nás našly. Několik jsem jich našla 

i já různě nemocných a už zůstaly. U nás mají 

všechna zvířata dveře otevřené. Každý chlu-

páč, co přijde, dostane plnou misku, teplý pelí-

šek a pomoc, kterou 

potřebuje. Měli jsme 

i lišče nebo zraně-

nou veverku, obě se 

občas přijdou uká-

zat, že se jim daří 

dobře.

Studovala jste 
umění?
Ano, od malička 

jsem navštěvovala 

umělecké kroužky a pak jsem umění i studo-

vala. Nejdříve na Střední uměleckoprůmyslo-

vé škole v Praze obor užitá malba a přidružené 

techniky. Pak jsem chodila na Akademii vý-

tvarných umění na obor hyperrealistické mal-

by, což mě později nějak nenaplňovalo, chtěla 

jsem zapojovat více fantazii, tak jsem se roz-

hodla přestoupit na jiný obor. Doma jsme měli 

poradu, co dál, a bylo mi naznačeno, malovat 

už umíš, co kdyby ses naučila ještě něco jiného. 

Tak jsem jen tak zkusila přijímačky na Tech-

nickou univerzitu v Liberci (obor Módní návr-

hářství a design) a dostala jsem se tam. Tenhle 

obor jsem úspěšně dokončila a spojila módu 

a umění do své práce.

Co se vám na Adršpachu líbí?
Líbí se mi tady asi úplně všechno. Krajina, ten 

klid. To, jak je to tu kouzelně v každém ročním 

období, a je stále kam chodit.

Lidem se při rozsvěcení stromku váš betlém 
líbil. Těšila vás práce na něm?
To jsem strašně moc ráda, že se betlém líbí. Byla 

to krásná práce, i když časově trochu náročná. 

Moc si vážím toho, že jste mě oslovili s takovým 

projektem. A chtěla bych poděkovat i pánům 

z technických služeb, kteří mi pomohli v přesou-

vání jednotlivých postav a dodali betlému finální 

podobu, hlavně Jirkovi Klikarovi. Bez jeho truh-

lářského umění by to nebylo ono.

Jaká postava z betlému se vám malovala nej-
lépe a se kterou jste musela nejvíc „bojovat“?
Začínala jsem panenkou Marií, ale finální vý-

raz tváře dostala až skoro jako poslední. Tak-

že na té jsem strávila asi nejvíce času. Jinak mě 

bavily všechny postavy, každá má něco do sebe 

a ke každé jsem přistupovala trochu jinak. Samo-

zřejmě nejvíc asi zvířátka, ta se malovala skoro 

sama.

Moc často vás ve vsi není vidět. Máte radši 
samotu?
Určitě máme nejraději samotu ve dvou, lidí si 

dost užiju v práci přes den. Pak, když jsem doma, 

užívám si klidu, ticha a společnosti zvířat. Hod-

ně chodíme do lesa a na výlety, ale mimo klasic-

ké trasy.

Co pro vás znamenají Vánoce?
Vánoce a vše s nimi spojené naprosto miluju. 

Dlouhé večery u kamen, venku třpytící se sníh, 

když se poštěstí. Krásně osvětlené a ozdobené 

ulice a domy, barevná světýlka, ozdoby, vůně 

dobrot a rodinné návštěvy. A i když je to pro mě 

pracovně jedno z nejnáročnějších období v roce, 

má to svoje kouzlo a neměnila bych nic. Vánoce 

jsou přece čas zázraků a já na ně věřím.

Rozhovor vedl Tomáš Dimter
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7. prosince 2023 se uskutečnilo tradiční 
vánoční setkání seniorů v jídelně Conti-
nental. Nechce se ani věřit, že se takhle 
pravidelně scházíme už přes dvacet let. 
A pokaždé s jiným kulturním programem. 

Hlavním důvodem této akce je setkat se a po-

povídat si s blízkými i vzdálenějšími souse-

dy. Jako obvykle za námi přišli i představitelé 

Adršpachu, starosta Jakub Vajda a místosta-

rosta Tomáš Dimter. Kulturní vystoupení 

zahájily děti z naší základní školy, které pod 

taktovkou paní ředitelky Karolíny Gottstei-

nové zazpívaly tři koledy a následně nastudo-

valy dvě písničky z Prodané nevěsty Bedřicha 

Smetany, který by v březnu oslavil 200. výročí 

narození. Vystoupení se moc líbilo a zaplněný 

sál děti odměnil dlouhým potleskem. Po před-

stavení přišlo vhod občerstvení. Pak si mik-

rofon převzal pan starosta, přivítal přítomné 

a popřál nám všem hezké Vánoce a klidný 

Nový rok. Místostarosta poděkoval za pozvá-

ní, zdůraznil význam seniorů a seniorek pro 

život v obci a ocenil jejich setkávání a také on 

nám popřál vše dobré do roku 2024. 

Poté pod vedením paní učitelky Elišky Johno-

vé nastoupily na „parket“ dívky ze Základní 

umělecké školy v Polici nad Metují. Jejich ta-

neční vystoupení jak skupinové, tak i sólové 

bylo perfektní. Nejvíce se líbil moderní tanec, 

při kterém dívky vystupovaly oděny do černé.

Na závěr chci poděkovat děvčatům ze zámku, 

které vyrobily krásné vánoční ozdoby na stoly, 

dále pracovníkům technických služeb za obě-

tavou pomoc, zastupitelstvu obce za finanční 

příspěvek a firmě Continental za zapůjčení 

jídelny. A málem bych zapomněla poděko-

vat  personálu jídelny, který se postaral o naše 

prázdné žaludky. Všem moc děkuji za účast 

a přeji šťastný a pohodový rok 2024.

Hana Balínová
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Hledá se Franta!
Na adršpašském zámku chceme uspořádat výstavu akademického ma-
líře Františka Beneše, který dlouhá léta žil v Dolním Adršpachu a který 
je dodnes jediným akademicky vzdělaným umělcem v Adršpachu. Jeho 
tapiserie jsou roztroušené po celém kraji, nicméně o jejich výskytu sám 
umělec nic bližšího neví. 

Prosíme proto laskavé čtenáře, zda by nám 

nepomohli s pátráním po jeho jedinečných 

dílech. Možná, že zrovna předložka, na které 

se válí váš pejsek, pochází z Františkovy díl-

ny, možná jste tapiserii s motivem skal, zvířat 

nebo abstraktních motivů někde zahlédli, snad 

ji máte dokonce doma z dob dávno minulých, 

když je Franta rozdával za hubičku... Za jaký-

koliv tip budeme vděční. Stejně jako za laska-

vé zapůjčení. Zprávu prosím posílejte na email 

mistostarosta@obecadrspach.cz nebo přímo 

telefonujte 724 00 88 05.

Náš (zapomenutý) Adršpach 
Na letošní letní sezónu chystáme na zámku výstavu „Náš (zapomenutý) Adršpach“, jejíž jádro by měly tvořit 
vaše/naše pohledy, fotky, doklady, hračky, artefakty z každodenního života naší obce. 

Prosíme tímto všechny místní i blízké přespol-

ní se zájmem o Adršpach, aby se na výstavě 

spolupodíleli. Každá vzpomínka má význam a 

je cenná jako doklad toho, jak žili naši rodi-

če a prarodiče. Je to naše vesnice a naše histo-

rie. Konkrétně hledáme výstavní předměty do 

70.– 80. let 20. století, ale platí, že čím starší, 

tím lepší. 

Zprávu mi prosím posílejte na email mis-
tostarosta@obecadrspach.cz nebo přímo te-
lefonujte 724 00 88 05.

inzerce



ZE ŽIVOTA OBCE 20

Vánoční koncert pro Martina Pražáka
22. prosince jsme uspořádali vánoční koncert v našem kostele Povýšení svatého Kříže. Letos to bylo na žádost 
mnoha místních o pár dnů dříve než obvykle, ale se stejnou myšlenkou jako vloni: naladit se na nadcházející 
Vánoce, poslechnout si vánoční hudbu a taky si společně zazpívat koledy. 

Naladění bylo silně poznamenané tragickými 

událostmi na Filozofické fakultě Univerzity Kar-

lovy, které se dotklo snad každého. Tím spíš jsme 

potřebovali útěchu, kterou nám poskytl koncert 

vánočních skladeb v podání členů zlínské filhar-

monie Brass Q. V kostele byly čtyři stupně Cel-

sia, hudebníci si prý poprvé od lyžařského vý-

cviku museli navléknout termoprádlo, aby večer 

neodstonali, okenicemi lomcoval vichr, ale v po-

temnělém kostele osvětlovaném svíčkami bylo 

příjemně klidno. Brass Q je sdružení, které obje-

vila Pavla Brandová a která všechno domluvila. 

Byli skvělí, ani tón vedle. Výtěžek dobrovolného 

vstupného, který činil téměř 12 000 Kč, poputuje 

na péči o Martina Pražáka. Obec přispěje stejnou 

částkou. Díky, že jste přišli. Vědomí, že vzájem-

ná pomoc existuje, hřeje.            td

Životní jubilea
V říjnu oslavili kulaté životní jubileum Lidmila Haucková (70), Marie Vejrostová 
(70) a Miroslava Divišová (80), mezi říjnovými jubilanty máme také seniory a seniorky 

s nepatrně vyšším věkem, jako třeba Věru Fichtnerovou (88), Hanu Voglerovou (83), 

Marii Arhatiuk (92) nebo Antonína Rouska (82). V listopadu oslavila kulaté výročí 

Květa Matulová (70) a v prosinci Marie Jüptnerová (70). Ludvík Jánský se s lehkos-

tí sobě vlastní dožívá 75 let, o fous víc už mají Klaus Rus (83), Otílie Šprincová (84) 

a Olga Doležalová (84). 

Všem ze srdce gratulujeme a přejeme hodně štěstí a zdraví do dalších let. 

Prodanka v konťáku

Nálada byla slavnostní a ve vzduchu bylo cítit 

napětí, jak se na premiéru sluší a patří, a paní 

režisérka (Karolína Gottsteinová) byla samo-

zřejmě nervózní. Úplně zbytečně. Jakmile děti 

napochodovaly na pódium, začaly zpívat a točit 

se v kruzích, všichni diváci jako uhranutí sle-

dovali divoký rej. Notoricky známé písně zněly 

v podání dětí náramně. Cirkusový výstup, který 

obstaraly děti z mateřské školy, vyvolával salvy 

smíchu, především fakír s hadem nebo akrobat-

ky… Ale všichni malí zpěváci a zpěvačky byli 

okouzlující. Muzikanti se navzdory skutečnosti, 

že se měli možnost sladit teprve chvíli před vy-

stoupením, popasovali se svými party statečně.

Inspiraci, jak pojmout operu Prodaná nevěsta, 

prý autorský tým pod vedením Karolíny Gott-

steinové čerpal od úpického ochotnického sbo-

ru, který potřeboval na nastudování představe-

ní celé dva roky, zatímco naše milé děti zvládly 

velmi zkrácenou verzi za necelé čtyři měsíce. To 

svědčí nejen o jejich nadání, ale mimořádném 

nasazení celého pedagogického sboru: Mateřin-

ka si připravila cirkusový part pod vedením Len-

ky Šretrové a Markéty Hanušové, Markéta navíc 

ušila velmi nápadité kostýmy. Scénář k předsta-

vení zpracovala Karolína Gottsteinová, která se 

ujala režie společně s Blankou Vylíčilovou. Blan-

ka také navrhla kostýmy, které si vyrobily děti 

samy. Do realizačního týmu patřila samozřejmě 

také Kristýna Martinovská, která má „na svědo-

mí“ choreografii, a Daniela Botková, která dosta-

la na starost nápovědu, což je v divadle veledů-

ležitý post. A díky důslednosti Kristýny Šretrové 

se hlavní postavy zvládly naučit náročný text. Na 

Smetanovo výročí jsme tedy v Adršpachu roz-

hodně připraveni.               td

Ve čtvrtek 21. prosince sehrály adršpašské děti parádní představení nejslavnější české komické opery: Proda-
né nevěsty! Zaplněný multifunkční sál Continentalu přivítal nejen Kecala, Jeníka, Mařenku nebo Esmeraldu, ale 
přibližně sedm desítek rodičů, prarodičů i zvědavců, kteří se chtěli před Vánoci potěšit zlidovělými melodiemi 
Bedřicha Smetany, jehož 200. výročí narození uplyne 2. března 2024. 
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Jak nám rybník „nadělil“ už před Vánocemi
Když vám 22. prosince v půl osmé ráno zazvoní telefon a dostanete otázku, jak hodláte vyřešit protržení náho-
nu obecního rybníku, a že prý hrozí zatopení kusu vesnice, doufáte, že je to takhle před Vánocemi jenom žert. 
Nebyl. Chlapi z Technických služeb navíc čerpali dovolenou, rukou bylo málo, a tak jsme se se starostou rychle 
domluvili, že to se nedá nic jiného dělat, než se převléknout do pracovního.

Mezitím už pár chlapů z TS, kteří zrovna sloužili, 

a spolu s nimi Mates Nešpor, nanosili pár desítek 

pytlů s pískem k místu, kde si prudká voda na-

šla cestu tam, kam neměla. Jakub Vajda nejdřív 

pokácel vzrostlý jasan, vlezl do broďáků a sko-

čil do silného proudu, který mu cákal do kalhot, 

a začali jsme budovat hráz. Společně jsme silným 

kmenem přehradili protrženou část a natloukli 

10 kůlů jako palisádu a netkanou textilii zatížili 

pytli s pískem. Po 3 hodinách se potok pomalu 

vrátil do svého koryta. Vypadalo to nadějně. 

Jenže druhý den proud zesílil a začalo chume-

lit, předpověď varovala před lijákem na Štědrý 

den. Michal Kozár, který bydlí pod rybníkem, 

navíc ráno zjistil, že bude třeba provizorní hráz 

zpevnit. Jenže kde sehnat lidi, kteří den před Je-

žíškem budou ochotni řešit něco, co se jich bez-

prostředně netýká? Nebo odpovědnost přenést 

na ty, kterých se to týkat bude, tedy rodinám pod 

hrází? První den nám spontánně a vydatně po-

mohli Honza Kozderka, Lukáš Krecbach, Oťas 

Kapoun, Franta Caha a Michal Kozár. Druhý 

den zase pomohl Honza Kozderka, který posky-

tl pytle, a především zastupitel Jarda Tuček. Ten 

dal k dispozici hromadu písku, dvě stovky pyt-

lů, traktor, sílu i ochotu nechat doma všechno 

být a vyrazit na pomoc. Statkář a zastupitel Lu-

káš Krecbach přivezl materiál na utěsnění hráze 

a přiložil ruku k dílu. Skvělý a na tyhle akce 

školený tým, který klapal jako hodinky, dorazil 

z Horního Adršpachu: Naši dobrovolní hasiči, 

které jejich šéf Pepa Thurik nemusel ani pře-

mlouvat, okamžitě pomohli. Mordovali se s hrá-

zí 5 hodin, vláčeli se s těžkými pytli, zatloukali 

pažící desky v naději, že to nebudou muset dě-

lat na Štědrý den. Nebýt jich, čert ví, jak by to 

dopadlo… Tak aby všichni věděli, kdo nezištně 

a obětavě pomohl, uvedu je jmenovitě, protože 

tihle chlapi (a holka) zase nezklamali: Pepa Thu-

rik, Martin Vosolil, Tomáš Kohlschütter, Jirka 

Habart, Anička Tučková, Jarda Douda st., Leoš 

Chalupa, Vašek Novák, Zdenek Janoušek, Jakub 

Lulek a Martin Patrný. Jsme rádi, že vás máme, 

a nějak snadno jsme si zvykli, že pomůžete, když 

je potřeba. Díky! A jasné také je, že podobným 

předvánočním překvapením se můžeme vy-

hnout jedině v případě, že rybník opravíme. 

td
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Vánoční sportovní turnaje 
Dobrých dvacet let se ve sportovní hale v Horním Adršpachu pořádají vánoční turnaje. Nejinak tomu bylo i le-
tos. Po svátcích jsme si tak mohli jako obvykle zahrát stolní tenis, nohejbal a volejbal. 

Zatímco na volejbal se 30. prosince nikomu 

nechtělo, stolní tenis i nohejbal byly dobře ob-

sazené a všichni, kdo dorazili do haly, si skvěle 

zasportovali. Když si vzpomenu na to, jak se 

před 20 lety na ping pongu sešlo klidně třicet 

hráček a hráčů z Adršpachu a Teplic a domů 

jsme se dostali po vydatné oslavě až pozdě 

v noci, tak to bylo letos mnohem komornější. 

Ale přesto na turnaji nechyběli pamětníci prv-

ních ročníků, jako třeba Pepa Hátaš nebo Josef 

Klos zvaný Kozel, který bydlí v Hodkovicích 

hned za přejezdem a který patřil mezi nejlep-

ší hráče blízkého okolí. Je mu přes sedmdesát 

a i letos všechny notně potrápil, dokonce jako 

jediný porazil budoucího vítěze. Nakonec se 

ale musel smířit se čtvrtým místem. Devět hrá-

čů a jedna hráčka si zahráli systémem každý 

s každým, loňský vítěz Martin Mrázek tento-

krát skončil druhý, vaječňák za třetí místo jsem 

si odnesl já a první místo  obsadil jakýsi Martin, 

kterého jsme viděli poprvé v životě a který „šel 

jen tak náhodou kolem“…Zatímco jeho pří-

jmení nezná ani pořadatel turnaje, tak na jeho 

hru si budeme určitě pamatovat: těžké podání 

a výborná hra dál od stolu na nás stačila. 

Dobrou zábavu poskytl i turnaj v nohejbale, 

který přilákal 6 družstev, mezi kterými nechy-

běli „staří známí“. Na třetím místě skončilo 

družstvo Pepy Hátaše, druhé místo obsadila 

parta ze Zdoňova a první místo si vybojoval 

tým vedený Rudou Fichtnerem. Všem gratu-

lujeme a taky děkujeme TJ Jiskra Adršpach, 

konkrétně Pavlu Chalupníkovi za organizaci 

a občerstvování v průběhu akce.                       td
 

Tříkrálová sbírka s královnami
Nápad uspořádat v Adršpachu Tříkrálovou sbírku vzešel od našich dětí. A tak jsem se přes pár telefonátů do-
stala k rodině Mrázových, kteří jsou koordinátory sbírky v Teplicích nad Metují, a hned další den jsem už měla 
kasičku a obleky v autě. Tradice Tříkrálových sbírek v Adršpachu se přerušila v roce 2021, kdy doba covidová 
pozastavila skoro vše. A tak jsme byly rády, že jsme mohly vesele mazat nápis K+M+B 2021 a ono Christus men-
sionem benedictat, tedy Kristus ať obydlí žehná, přepsat na K+M+B 2024. 

Z Horního Adršpachu jsme vyrazily po 

desáté hodině a po nachozených 9 km 

jsme kolem 16 hodiny došly do Adršpa-

chu Dolního. Věděli jsme, že jako jedna 

skupinka nemáme šanci vše obejít, tak 

jsme to nechaly tak trochu na dětech 

a intuici. Mrzí nás, že jsem nedorazily 

do všech domečků, příští rok se budeme 

snažit přednostně navštívit letos nena-

vštívené. Děkuji Katce Menšíkové, jejich 

Rózičce a Terezce, že do toho šly s námi 

a byly skvělými průvodkyněmi. Děkuji 

Vám všem za otevřené dveře a otevřená 

srdce. Ten den jsme se s dětmi naučily, 

že štědrost se neodvíjí od bohatství a že 

je možné vykoledovat třeba i čerstvě skli-

zený pórek. Konečná částka vybraná za 

Adršpach ve výši 8608 Kč byla předána 

Farní Charitě Náchod.  

P+E+E+E Brandovi

A my jako vedení obce děkujeme Kat-

ce Menšíkové a Pavle Brandové, že své 

dcerky doprovodily, ale také identifikuje-

me ono E+E+E v podpisu: Emily Hope, 

Evelyn Annelies a Elisabeth Anna neboli 

Emily, Evelka a Bětuška Brandovy.        td
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Nové přírůstky do knihovny
Evžen Boček
Aristokratka
pod palbou lásky

Z královského 

výletu do Nizo-

zemí si Marie III. 

Kostková přive-

ze kromě zážitků 

a fotky s Jejím 

V e l i č e n s t v e m 

královnou Bea-

trix také milost-

nou šmodrchanici, která se „vystříbří“ až 

na úplném konci nového pokračování; 

na zámku se, mimo jiné, zjeví i Helenka 

Vondráčková. Milostných šmodrchanic 

se ovšem na Kostce vyskytne víc, a většina 

bude zaznamenána filmovým štábem nizo-

zemské televize. Pod palbou lásky se ocitne 

i kastelán Josef! Čtenáři, kterým už aristo-

kratka lezla krkem, jistě přivítají informaci, 

že „sága“, které se dosud prodalo téměř půl 

miliónu výtisků, pokračovat nebude. Záro-

veň ovšem není zcela vyloučeno, že se ča-

sem objeví díl, který celou sérii předchází...

Patrik Hartl 
Gazely

Toto je příběh 

bouřlivého týdne 

tří nejlepších ka-

marádek. Šárka 

v pondělí oslaví 

narozeniny, ve-

čer ztratí mobil 

a v úterý se jí kvůli 

tomu otřese život 

v základech. Karo-

lína ve středu přivítá doma svého manžela, 

se kterým rok nežila, a musí se to znovu začít 

učit. A Helena během pátku konečně uvěří, 

že by mohla zapomenout na rozvod a znovu 

se zamilovat. Události těchto všedních dní je 

vrhnou do takových turbulencí, že ani jed-

na z nich večer před víkendem netuší, jak 

bude její život vypadat v neděli. Je to román 

o radostech, které nejde prožít bez odvahy, 

o nekonečném boji o rodinnou harmonii 

a o náctiletých snech, kvůli kterým je třeba 

riskovat..

Renáta 
Fučíková
Nezapomenu-
telná dvacátá

Karel Čapek, 

O s v o b o z e n é 

divadlo, moto-

cykl Jawa, první 

český zvukový 

film, vysílání 

českého rozhlasu, Devětsil, rozvoj turis-

mu, stavba Jiráskova mostu… Dvacátá léta 

20. století přinesla velký rozkvět ve všech 

směrech. Československá republika byla 

mladá a její obyvatelé toužili po svobodě 

a nezávislosti. V této krásné publikaci plné 

originálních ilustrací a textů nabitých zají-

mavými informacemi si připomeňme slávu 

a pokrok nezapomenutelné éry. Přiblíží 

nám, jak se v té době žilo a za co vše dva-

cátým létům vděčíme ještě dnes. O celých 

sto let později.

Zdena Brádlová
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Zlato pro naše hasiče
V anketě Dobrovolní hasiči roku 2023 získal hasičský sbor z Adršpachu vý-
znamné ocenění. 
V Laser Show Hall brněnského Bobycentra se 

sešlo na 450 účastníků, které přivítal Petr Rych-

lý v roli moderátora večera a patrona Ankety. 

Předávání ocenění probíhalo za přítomnosti 

kamer České televize, která je také hlavním me-

diálním partnerem. Ocenění Dobrovolní hasiči 

roku 2023 tak převzalo 23 jednotek a 25 sborů 

dobrovolných hasičů z  celé České republiky. 

Prestižní skleněnou helmu, která je symbolem 

Ankety, si z  brněnského Bobycentra odnes-

lo deset oceněných s největším počtem hlasů, 

mezi nimi i naši hasiči.

Celý večer zpříjemnila přítomným Lenka 

Filipová, kapela Highland a taneční skupina 

Magic Free Group z Brna.

V rámci letošního 13. ročníku Ankety byly 

nejčastějšími přihlášenými zásahy při požá-

rech objektů a lesních porostů, při doprav-

ních nehodách a záchraně osob. V  katego-

rii sborů jsou mezi oceněnými společenské, 

kulturní, sportovní a preventivně výchovné 

činnosti.

Vítězové vzešli z celkových 48 finalistů, kte-

ré do hlasování vybrala odborná porota.

JSDHO Adršpach se přihlásila s  výjezdem 

„Pád horolezců“ a odborná porota nás no-

minovala do finále. Pak už záleželo na va-

šich hlasech poslaných buď SMS nebo vypl-

něním formuláře na stránkách ADHR. Na 

slavnostním galavečeru jsme se dozvěděli, 

že jsme první, a to hlavně díky vám, za což 

vám náleží obrovský dík. Vaší podpory si 

nesmírně vážíme. 

Anketa Dobrovolný Hasič je obrovské po-

děkování, protože tuto činnost dělá dobro-

volný hasič ve svém volnu a není za ni fi-

nančně ohodnocen. 

A co adršpašští hasiči vyhráli? 
Symbolickou skleněnou helmu, která je dí-

lem českých sklářů, a finanční částku 60 000 

Kč, která poslouží na vybavení jednotky. Za 

poznámku stojí, že nákup musí být doložen 

přímo řediteli této ankety, tudíž peníze ne-

jdou nikomu do kapsy, jak si někteří občané 

myslí. Dále jsme obdrželi poukaz na 10 000 

Kč na nákup ve Výzbrojně, Led světlo a Ra-

diostanici Hytera.                                                                                                            

Za Hasiče Adršpach Verča Thuriková 

24

Je to skvělý úspěch a vyznamenání pro všechny členy sboru, ocenění jejich nezištné pomoci 

a obětavosti. Ale současně je to cena i pro všechny dobrovolníky, kteří v adršpašském sboru 

kdysi sloužili. Jsme hrdí na naše hasiče a přejeme jim hodně štěstí! 

Obec Adršpach
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V lyžařském areálu Kolečko, který se nachází 

nad Jabloneckou přehradou, jsme měli skvě-

lé zázemí pro běh, cyklistiku, hry, posilování, 

acrojógu, jízdu na kolečkových bruslích i ko-

lečkových lyžích a vodní hrátky. Pořádně jsme 

makali a soustředění si parádně užili.

Srpen byl v  duchu individuální přípravy 

a v září jsme již naplno rozjeli přípravu na pod-

zimní přespolní běhy, která probíhala dvakrát 

týdně, takže jsme běhali, jezdili na kole, na ko-

loběžce, soutěžili, cvičili a chodili na výpravy.

Zúčastnili jsme se šesti přespolních běhů a bo-

jovali jsme jako lvi. Ze závodů jsme odjížděli 

s krásnými výsledky i zážitky.

 V říjnu jsme za slunného počasí pořádali kraj-

ský pohár Královéhradeckého kraje, závod 

v  přespolním běhu lyžařů běžců. Zúčastnilo 

se ho přes 170 dětí z  klubů i individuálních 

běžců celého kraje, za což jsme moc vděč-

ni. Za podporu a sponzorství děkujeme obci 

Adršpach, Technickým službám Adršpach, 

Tučkovým za proviant i technické zajištění, 

za trubičky od Stěnavy Tomáši Janákovi, za 

ceny firmě Albi. Děkujeme také příznivcům, 

podporovatelům, rodičům a všem nadšencům 

za to, že dobrovolně a nezištně přiložili ruku 

k dílu, protože bez nich bychom to nezvládli.

Po klidnějším listopadu jsme plynule přešli na 

zimní přípravu v  běhu na lyžích, prosincové 

sněhové podmínky zatím přály. Doufáme, že 

nadílka vydrží. 

Kristýna Šretrová

SKI Adršpach – léto a podzim 2023
Za letní přípravou jsme v červenci opět zavítali do naší oblíbené destinace v Jablonci nad Nisou.
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Pro ty z  vás, kteří se s  termínem Kladské 

pomezí ještě nesetkali – jedná se o region 

odpovídající zhruba okresu Náchod, his-

toricky zahrnující i oblast CHKO Brou-

movsko až po Babiččino údolí a zasahující 

také do sousedního Polska. Pro nás budou 

zajímavé zejména jeho Jestřebí hory s  vr-

cholem Žaltman a Javoří hory s  nejvyšším 

Ruprechtickým Špičákem. Neméně zají-

mavá je návštěva polských Gor Stołowych, 

kousek za hranicemi směrem na Náchod. 

V  Jestřebích horách najdete celkem 7 tra-

tí většinou do deseti kilometrů, z  toho 

šest na klasické lyžování. Pokud fandíte 

technice bruslení, můžete zajet do Babič-

čina údolí, kde čeká nenáročná trasa vět-

šinou rovinatým terénem. Pětikilomet-

rový okruh vás zavede pod Ratibořickým 

zámkem k Bělidlu i Viktorčinu vodopádu.

Javoří hory nabízejí pět oficiálních tratí na 

bruslení i na klasiku v délce od šesti do dva-

ceti kilometrů. Hlavní je zdejší devítikilome-

trový okruh se začátkem u penzionu Záme-

ček v Janovičkách vedoucí po česko-polské 

hranici směrem k Ruprechtickému Špičáku. 

Poté sjezdem na vrstevnici (Dlouhá Míle) 

zpět nebo variantou na Janovicko-heřmán-

kovický okruh, kterým si trasu prodlouží-

te na cca 20 kilometrů, a spojíte tak první 

část trasy na klasiku s  trasou na bruslení.

Závěrem pojďme ještě na skok do Polska. 

Hlavní trasou, procházející velkou částí ná-

rodního parku Gory Stolowe, je 26 kilomet-

rů dlouhá trať na klasické lyžování. Trasa je 

bez velkých výškových rozdílů a je poměrně 

nenáročná.

Bílé stopy za hranicemi Adršpachu
Pravděpodobně by nemělo smysl místním opakovat, kudy vedou adršpašské běžkařské tratě. To všichni za léta 
jejich užívání dobře víme. V tomto článku se tedy podíváme dál, a to na místa, kam se za běžkováním můžete 
vydat v okruhu celého Kladského pomezí. Přidáme také tipy, kde si odpočinout na sjezdových tratích, ať už na 
lyžích či na snowboardu. Závěrem přeci jen přidáme malou rekapitulaci našich místních, adršpašských bílých 
stop.

Dalších, celkem 52 terénů zahrnutých do 

Kladského pomezí, naleznete detailně popsa-

ných na webových stránkách www.ski.klad-

skepomezi.cz. Kromě popisů tratí jsou zde ke 

stažení mapy, stejně jako informace o aktuál-

ním stavu údržby jednotlivých tras.

Nyní se ještě zastavíme u možností, které se 

v  našem okolí naskýtají milovníkům sjezdo-

vého lyžování. Rozhlédneme se ale nečekaně 

na druhou stranu od nedalekých Krkonoš, 

a to především na Broumovsko. Lyžařské 

vleky s upravovanými sjezdovými tratěmi je 

možné navštívit v  nedalekých Radvanicích 

v osadě Studénka, dále v  Chlívcích za Stár-

kovem,  v Polici nad Metují  (vlek Nebíčko) 

a také Bělovsi u Náchoda (vlek Brabák a Mali-

ňák). Součástí Hronova je pak vesnička Žabo-

krky, kde najdete malý lyžařský areál stejného 

jména, dobře dostupný vlakem či autobusem. 

Výše zmíněné sjezdovky mají délku od 230 

do 500 metrů. Nepatří tedy mezi nejdelší, ale 

proti Krkonoším, od kterých nás v zimě od-

dalují uzavřené 

serpentiny smě-

rem na Trutnov, 

nabízejí nejbližší 

možné vyžití pro 

sjezdové lyžaře 

a snowboardisty. 

Skiareály v  Jano-

vicích, Polici nad 

Metují a v  Tep-

licích nad Me-

tují nabízejí také 

možnost večerní-

ho lyžování. Pro 

náročnější spor-

tovce je nezbytné 

zmínit skiareál 

Petříkovice s  3,6 

km sjezdových 

tratí. Najdeme ho 

na úpatí Jestře-

bích hor kousek 

před Trutnovem.

Na závěr slibo-

vaná krátká ex-

kurze po našich 

místních tratích. 

V  Adršpachu 

a blízkém okolí 

se za příznivého 

počasí upravuje 

celkem šest tratí. 

Pod Křížovým vr-

chem je cca 5km 

okruh pro bruslení, který je možno spojit 

s  úsekem cyklostezky mezi Dolním Adr-

špachem a Skalním mlýnem, upravovaným 

také na techniku bruslení. Nejdelší trasa pro 

klasické lyžování je vedena mezi Dolním 

Adršpachem a Zdoňovem dále přes osadu 

Libná do Horního Adršpachu, kde se stočí 

na Janovice a kolem Hradu Adršpach míří 

opět do Dolního Adršpachu. Popis dalších 

z  tras najdete na výše zmiňovaném webu 

ski.kladskepomezi.cz a na stránkách biles-

topy.cz, včetně aktuálního stavu a informa-

cích o údržbě.

Jak je vidět, ani zapálený lyžař se nemusí 

v zimě hnát do Krkonoš, nechá-li se zlákat 

téměř 450 km běžkařských tratí, které náš 

region v zimě nabízí.

Skol! 

Anna Havelková
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Do Prahy za objevy

Hned v úterý jsme navštívili Národní muzeum. 

Historická budova v čele Václavského náměs-

tí nás ohromila svou velikostí i výzdobou. Vý-

hled z kupole na celou Prahu za soumraku byl 

fantastický. Prohlédli jsme si expozice Zázraky 

evoluce, Okna do pravěku i sály minerálů. Zau-

jal nás příběh plejtváka myšoka a výstava, která 

popisuje cestu tohoto největšího exponátu od 

břehů severního moře 19. století až do Prahy.  

Kromě stálých expozic jsme si prohlédli i výsta-

vu Nejstarší šperky a ozdoby těla, kde jsme měli 

jedinečnou možnost spatřit na vlastní oči nej-

starší keramickou sošku na světě, Věstonickou 

Venuši. Potom jsme nasáli vánoční atmosféru 

v obchodním centru Palladium a večer jsme 

vyrazili na noční prohlídku Vyšehradu.

Ve středu brzy ráno jsme se vydali do zoologic-

ké zahrady. Nejprve jsme se přenesli na africký 

kontinent. V pavilonu malých afrických zvířat 

jsme viděli krmení dikobrazů i medojeda. Ži-

rafy i hrochy jsme si prohlédli v jejich pavilo-

nech, zatímco sloni nás přivítali ve venkovním 

výběhu. Od 11 hodin jsme se zúčastnili výuko-

vého programu Badatel v džungli, díky které-

mu jsme nahlédli do indonéské džungle. Děti se 

učily pozorovat zvířata, rozeznávat stopy i měřit 

vlhkoměrem. Po vydatném, výborném obědě 

v restauraci Oceán jsme prozkoumali rezervaci 

Bororo, ptáky i pavilon šelem. Zde děti zjistily, 

že běhají stejnou rychlostí jako varani či vever-

ky. V pavilonu velkých želv jsme viděli záchranu 

želvy, která se přetočila na krunýř a nemohla se 

sama otočit na nohy. Velmi se nám líbilo v nově 

otevřeném pavilonu rezervace Dja, která je plná 

exotických rostlin, guaréz a samozřejmě goril. 

Podvečer potom patřil prohlídce centra součas-

ného umění DOX. Nejvíc se nám líbila „vzdu-

choloď mezi nebem a zemí“, do které jsme všich-

ni měli odvahu vylézt. Děti velmi zaujal festival 

virtuální reality „Dimenze empatie“ reflektující 

aktuální společenská a lidskoprávní témata.

Na čtvrtek jsme se všichni těšili nejvíc. Vydali 

jsme se prozkoumat unikátní muzeum DINO-

SAURIA MUZEUM, kde jsme se ocitli o 154 

milionů let zpátky... obdivovali jsme staré kostry 

dinosaurů, modely v životní velikosti i unikát-

ní sbírku minerálů. To vše jsme si užívali i díky 

digitálním technologiím. Zde bych vyzdvihla 

naprosto úžasnou přednášku o kostrách dino-

saurů plnou detailních a velmi zajímavých in-

formací. Děti ani nedutaly a hodina a půl nám 

všem utekla velmi rychle. Vyvrcholením tohoto 

unikátního muzea bylo navštívení virtuální rea-

lity, díky které se děti ocitly v druhohorách mezi 

dinosaury. Nasadily si brýle a vyrazily za dobro-

družstvím na rozsáhlé planiny druhohor, kde se 

mohly cítit jako hrdinové filmu Cesta do pravě-

ku nebo Jurský park. 

Čtvrteční odpoledne jsme strávili na Chodově 

v Galaxii barev. Čekal nás zde nekonečný ves-

mír plný hypnotizujících barev a zářivých svě-

telných efektů. Kaleidoskop, projekce na dešt-

níky či digitální Pendulum Art byla stejně jako 

kresba světlem úžasná. Vyvrcholením celé vý-

stavy byla pětiminutová robotická show. 

Během čtyřdenního výletu do Prahy měly děti 

možnost poznat nejenom krásná zákoutí na-

šeho hlavního města, ale i její úžasná muzea. 

Na závěr bych ráda poděkovala obci za přízeň. 

Díky její štědré podpoře jsme si mohli užít 

takto pestrý program. 

Kristýna Martinovská, třídní učitelka

Svatomartinské světélkování
Na svatého Martina, kouřívá se z komína. Za komínem meluzína, kvílí, skučí – přijde zima.

V listopadu jsme se s našimi páťáky vydali prozkoumávat krásy našeho hlavního města. Od 7. do 10. listopadu jsme 
byli ubytovaní v nádherném hotelu Plus Prague na Praze 7. V hotelu nám každý večer po objevování pražských zá-
koutí byla odměnou návštěva sauny, infrasauny a bazénu se slanou vodou.

Svátek svatého Martina je jeden z  našich 

oblíbených svátků. Každý rok plánujeme 

světélkový pochod rodičů s dětmi do skal. 

A jaké přípravy tomu předcházejí?

Ráno si děti si zvesela notují písničku Mar-

tin jede na koni, podkůvky mu zazvoní, 

náhle vidí chudáka, jak se choulí naříká… 

Následuje celoškolní projekt, kde se děti 

dozvídají mnohé o tradicích, rozebírají 

pranostiky, pečou svatomartinské rohlíč-

ky, vyrábí lampióny a secvičují legendu, 

kde se svatý Martin rozdělí s žebrákem o plášť, 

prchá před zvolením na biskupa, schovává se 

mezi potvory husy, které ho prozradí. 

A tak se velmi pozvolna připravují na vyvr-

cholení projektu, který je plánován na pozd-

nější odpolední hodiny. 

Okolo čtvrté se rodiče s  dětmi scházejí před 

školou vybaveni lampiónky. Než vyrazíme, 

začne se zlehounka stmívat, a když přichází-

me na určené místo, je kolem tma a světýlka 

tak krásně dotvářejí atmosféru.

Lampiónky rozmísťujeme kolem dokola 

a vytváříme osvícené jeviště, kde děti hrají 

a zpívají legendu o Martinovi a žebrákovi. 

Následuje volná zábava, kde si děti zkouší 

parkur na bílém koni, hází šiškou na pro-

radnou husu, skládají tematické puzzle ob-

rázky. 

Všichni ochutnávají rohlíčky a dospělí koš-

tují čerstvé svatomartinské víno. 

Jelikož bývá svátek Martina chladný, celí 

prokřehlí ukončujeme akci.  
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Psaní je nikdy nekončící proces
Spisovatelka dětské literatury, která má na svém kontě přes stovku knih. Jak se dostala ke psaní? Co taková práce 
obnáší? Rozhovor s Ivonou Březinovou, která si povídala s dětmi v naší adršpašské škole. 

Jak jste se dostala k psaní knih?
Vždy jsem ráda poslouchala příběhy. Když 

jsem se naučila číst, brzy jsem pochopila, že je 

někdo vymýšlí. Tak jsem si řekla, že chci být 

jednou také spisovatelka. 

Proč jste začala psát knihy?
Kniha pro mě byl takový kamarád. Jsem jedi-

náček. Když jsem si chtěla hrát a zažívat dob-

rodružství, byla vždy po ruce nějaká kniha.

Kdy jste napsala svou první knihu?
Pozdě. V pěti letech jsem si řekla, že budu 

spisovatelkou a svoji první knihu jsem začala 

psát skoro ve třiceti. Do té doby jsem si pořád 

na spisovatelku hrála. Celou střední a vysokou 

školu jsem psala různé říkanky a básničky. Až 

když jsem byla s dětmi na mateřské, najednou 

jsem měla čas a chuť a začala si svůj sen plnit.  

Jak dlouho vám trvá napsat knihu?
Například leporelo o zvířátkách nebo básničky 

píšu několik dní a říkanky třeba jen jeden ve-

čer. Své knihy čtu nahlas, aby se to dětem lépe 

říkalo, četlo a dobře pamatovalo. I tak trvá ně-

kolik dní, než to úplně dokončím. Někdy i ně-

kolik let. Například když píšu knihu o tématu, 

o kterém nic nevím, buď protože mě to téma 

láká, nebo protože to dostanu ke zpracování. Já 

mám na rozdíl od vás tu výhodu, že když dosta-

nu nějaké zadání, mohu ho odmítnout. Když 

se ale rozhodnu tu práci vzít, přečtu třeba třicet 

dalších knih, abych se do tématu ponořila. Ně-

kdy ani to nestačí, potom musím jet do terénu, 

kde mluvím s lidmi, kteří o tom něco vědí nebo 

třeba na místo, kde se děj odehrává. Pokud je 

to místo na druhé straně světa, tak třeba týden 

trávím na počítači, kde využívám 3D virtuál-

ní prohlídky a chodím po místech, kde se děj 

bude odehrávat. To potom může trvat třeba tři 

roky, než je kniha napsaná.

Kolik knih napíšete za jeden rok?
Myslím, že kolem čtyř, pěti knih za rok. Zále-

ží, co to je za knihy a jak jsou dlouhé. 

Když začínáte psát knihu, píšete ji ručně 
nebo rovnou na počítači?
Dnes už rovnou na počítači. Ale když jsem 

začínala, tak první tři knihy jsem psala tuž-

kou na papír. Měla jsem velké A4 linkované 

papíry, psala jsem měkkou tužkou a bylo to 

strašně počmárané. Pak jsem to musela pře-

psat na čisto na psacím stroji, který jsem měla 

doma. Jenomže už tehdy mě napadlo, že to je 

zbytečná práce, a tak jsem si půjčila počítač od 

kamarádky a přepsala rukopis do počítače. Od 

té doby všechno píšu rovnou do počítače, je to 

daleko rychlejší a pohodlnější.

Kde se tisknou vaše knihy?
To já nevím. Každá kniha má tiráž, kde je na-

psáno kdo ji napsal, ilustroval, zkontroloval 

(odpovědný redaktor), kdo kontroloval obráz-

ky (to je zase výtvarný redaktor), jaké nakla-

datelství knihu vydalo, ve kterém roce a pak je 

tam právě uvedena i tiskárna, která ji vytiskla.

Kolik času věnujete příběhu samotnému 
a kolik ho trávíte opravou textu, aby mohl 
dojít až ke čtenáři?
Mám zkušenost, že je nejlepší psát, jak se říká, 

na první dobrou. To psaní plyne a je intuitiv-

ní. Když začnu přepisovat a vracet se, mám 

pocit, že se text potrhá. Příprava je většinou 

delší než samotné psaní. Příběh pak píšu a do-

končuji několik týdnů.

Máte někoho, komu text čtete ještě předtím, 
než ho předáte vydavateli?
Dříve to byly především moje děti. Když byly 

starší, hlídaly mi texty pro dospívající a říkaly: 

„Mami, takhle my ale nemluvíme“. Dnes už se 

snažím na besedách sledovat, jak děti reagují, 

co je zajímá a jak dnešní děti mluví. A jinak 

ten první čtenář, kterého mám po ruce, je moje 

maminka. Když se jedná o technické věci, pře-

čte si text i manžel. Příběhy pro malé děti ně-

kdy zkouším na vnoučatech mých kamarádů. 

Knihy z edice Má to háček čte ještě psycholož-

ka, která posuzuje odborné hledisko. 

Nakonec musím říct, že mám v Albatrosu 

úžasnou redaktorku Zuzanu Kovaříkovou, 

u které vím, že mě dokáže vést. Za ty roky je to 

vlastně víc moje kamarádka než redaktorka. 

Mít někoho takového za zády je velká úleva. 

 

Jaké to je být slavnou spisovatelkou?
Nevím, jestli slavnou (smích), ale pro mě je to 

splněný sen. Strašně se mi na tom líbí, že když 

píšu nějaký příběh, mohu prožívat situace, 

které bych nemohla zažít ani za několik živo-

tů. Takže můžu být úplně někým jiným, třeba 

psem nebo klukem, který letí do vesmíru. Vy 

potom to stejné můžete zažívat jako čtenáři.

Ještě bych k tomu řekla, že když se koníček 

stane prací, tak to vlastně splývá. Já když píšu, 

tak vůbec nerozlišuji, co je za den, a pracuji od 

rána do večera. Odpočívám pak tím, že píšu 

zase jiné žánry nebo knihy pro jinou věkovou 

kategorii. Takže je to takový nikdy nekončící 

proces. Buď jsem na besedách, a to je období, 

kdy jsem každý den v jiném městě, nebo jsem 

každý den u počítače. Protože mě to tolik baví, 

tak těch knih vzniká relativně hodně. 

Otázky připravily: děti ze ZŠ Adršpach
Rozhovor vedli: Antonie Brabcová, Ma-

rek Futera, Róza Menšíková 
a Pepa Thurik

Přepis rozhovoru: Daniela Botková



DĚTEM

Raketa dětem

Náš kamarád a majitel nakladatelství Labyrint Joachim Dvořák, který má chalupu v nedaleké Bučnici, vydává od roku 2014 nádherný ča-

sopis pro děti Raketa, který vedou Radana Litošová a Johana Švejdíková. Raketa vychází čtyřikrát ročně, neobsahuje žádné reklamy a každé 

číslo je tematicky zaměřené. Děkujeme za poskytnutí úkolů pro děti. Více na www.raketa-casopis.cz
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Rodina...
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Pokud jste takového ptáčka na krmítku viděli, pošlete nám fotku. Rehek 

začíná zpívat jako jeden z prvních ještě před rozedněním. Podle knihy 

„Krmíme ptáky v zahradě“ je jeho hlavní potravou hmyz, který rehek 

hledá na zemi, ale často jej chytá i za letu. Rehčí samička sedává na čty-

řech až šesti vajíčkách sama, než se po dvou týdnech vylíhnou mláďata, 

která za další dva týdny vylítávají z hnízda. Česká společnost ornitolo-

gická uvádí, že v České republice hnízdní 200 000 až 400 000 párů.     td

Adršpašská krmítka
Na procházce Adršpachem jsem si vyfotil pár krmítek.

Pták roku
Ptákem roku 2024 je rehek domácí, lidově zvaný komi-
níček. Rehka můžeme podle Petra Kafky z CHKO Brou-
movsko běžně spatřit i ve skalních oblastech stejně 
jako v městské zástavbě. Přestože tento se tento drob-
ný pěvec poslední dobou stále častěji snaží přezimovat 
i v Česku, tak na Adršpašsku, na rozdíl od Brna, jsme jej 
v zimě zatím nezaznamenali.



V Adršpachu jste už přesně rok. Odkud jste 
sem přišli?
Přišli jsme z Chrudimi, což je město nedaleko Par-

dubic.

Jak dlouho jste v České republice a proč jste 
si ji vybrali?
Jsme tu zhruba už 23 let. Hlavními důvody jsou, že 

jsou tu milí lidé a je tu příznivé prostředí pro život.

Místní vás mají rádi, říkají, že jsou nakoupit 
k Monice... Jak se vám v Adršpachu žije?
Cítíme se tu velmi spokojení a šťastní, ale musíme 

se dále snažit v  tom, co děláme, abychom tu ne-

zklamali místní. 

 

Už jste se byli podívat ve skalách?
Ano byli, v minulosti jsme tu byli na výletě s ro-

dinou. 

 

Jste nesmírně pracovití, otevřeno máte od 
sedmi ráno do sedmi večer. Zbývá vám čas 
na osobní život nebo nějaké koníčky? 
Vedení obchodu je časově velmi náročné, ale ano, 

sice ne tak často, jak bychom chtěli, ale občas si 

uděláme volno.

 

Máte dva syny. Oba studují, dělají vám radost?
Ano, jsme velmi pyšní a hrdí na oba.

 

Nestýská se vám po Vietnamu?
Určitě se nám stýská. Máme tam rodinu i přátele, 

takže často přemýšlíme, že bychom se tam chtěli 

vrátit. 

ROZHOVOR

Nguyenovi jsou tu doma

Znáte českou kuchyni? Pijete pivo? 
Známe jen pár receptů, ale většinu času jíme to, na 

co jsme zvyklí celý život. Ano, samozřejmě, že pivo 

pijeme.

Jak se ve Vietnamu slaví vánoce?
V roce 1533 bylo do Vietnamu zavlečeno křesťan-

ství, které se od té doby rozvinulo a stalo se jedním 

z náboženství s největším počtem věřících. V po-

sledních letech se Vánoce v Vietnamu stávají stá-

le populárnějšími. I když nejsou považovány za 

oficiální svátky, jsou Vánoce příležitostí k radosti 

pro všechny. Vietnamci si vytvářejí krásnou vá-

noční atmosféru, ke které patří zdobení vánočních 

stromků a obdarování dětí dárky, což trvá od polo-

viny prosince až do 25. prosince. Vietnamské děti 

si také vytvořily tradici psát dopisy Santovi, ve kte-

rých vyjadřují své sny a přání. Pro Vietnamce, kteří 

nejsou křesťany, jsou Vánoce spíše dnem radosti, 

a tak rodiče podle svých možností a okolností dá-

vají dárky svým dětem.

Slavíte Vánoce i v Čechách?
Před několika lety jsme je slavili jako každá česká 

rodina, ale v posledních letech to spíše bereme jako 

každý jiný svátek, takže bez velkolepých oslav.

Jaké je vaše oblíbené jídlo? 
Naše oblíbené jídlo jsou jarní závitky, tak se s vámi 

rádi podělíme o náš osvědčený recept.

td 

Recept
Jarní závitky 

Suroviny

60 g sušených tenkých rýžových nudlí

¾ šálku mletého kuřecího masa

¼ šálku krevet – omytých, oloupaných 
     a nakrájených na malé kousky

2 velká vejce, rozšlehaná

1  mrkev, nastrouhaná

4  houby Jidášovo ucho, nasekané

2  jarní cibulky, nasekané

½ lžičky bílého cukru

½ lžičky soli

½ lžičky mletého černého pepře

24 rýžových papírů

2 šálky rostlinného oleje na smažení
 

Postup
Namočte rýžové nudle ve studené vodě, do-

kud nezměknou, asi 20 minut. Dobře je sceď-

te a nakrájejte na kousky o velikosti 5 cm.

V míse smíchejte nudle, kuřecí maso, kre-

vety, vejce, mrkev, houby a jarní cibulku. 

Přidejte cukr, sůl a černý pepř, dobře promí-

chejte.

Namáčejte 1 rýžový papír v mělké míse s tep-

lou vodou, aby změkl, asi 15 sekund. Položte 

jej na vlhkou utěrku rozprostřenou na rov-

ném povrchu.

Na střed změklého rýžového papíru dej-

te 1 lžíci náplně. Přehněte spodní okraj do 

středu, překryjte náplň. Přehněte protilehlé 

okraje a pevně zatočte. Opakujte s ostatními 

rýžovými papíry, každý namáčejte a plňte 

jednotlivě.

Ve woku nebo velké pánvi zahřejte olej na 

střední teplotu.

V dávkách po 3 nebo 4 kusech smažte jarní 

závitky v horkém oleji, dokud nebudou křu-

pavé a zlatohnědé z obou stran, asi 5 minut. 

Vysušte je na papírových ubrouskách.
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Jmenují se Ngoc Nguyen Thi Bich a Van Ga Nguyen, ale říkají si Monika 
a Petr zřejmě proto, aby neuváděli české zákazníky do rozpaků. 
Do Adršpachu se Nguyenovi přistěhovali před rokem a otevřeli si obchod, 
který tady už nějakou dobu chyběl. Možná ne každému, ale starším, kteří už 
neřídí auto, aby si zajeli do města, nebo nám zapomnětlivcům, kterým zrovna 
něco došlo a nechce se jim jezdit lán světa. Takže díky nim máme už skoro 
rok v sobotu i v neděli nejen čerstvé rohlíky. Charakteristické vlastnosti man-
želů Nguyenových jsou pokora a pracovitost. Obchod otvírají v 7 hodin ráno 
a v sedm večer zavírají. Udělat s nimi rozhovor není pro jejich skromnost 
snadné. Nic nepovažují za tak důležité nebo závažné, aby o tom mluvili. Na-
štěstí mi vypomohl jejich syn Martin, který studuje na vysoké škole v Praze.
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Maškary jdou aneb 
ADRŠPAŠSKÝ 

MASOPUST 
3. ÚNORA 2024

11 HOD. SRAZ U HASIČSKÉ ZBROJNICE V HORNÍM ADRŠPACHU 

11.30 HOD. MASOPUSTNÍ PŘEDSTAVENÍ DĚTÍ Z ADRŠPAŠSKÉ ŠKOLY A ŠKOLKY

12.00 - 14.00 HOD. PRŮVOD MASEK ADRŠPACHEM 

BOHATÉ OBČERSTVENÍ,  KOBLIHY, PIVO, 

ŽIVÁ HUDEBNÍ PRODUKCE, ZÁBAVA    

Program
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